
مهــدی تاج دیــروز در برنامه »ورزش 
و مــردم« دربــاره آیین نامــه جدیــد 
ه ها و  نتقــالات باشــگا نقــل و ا
محدودیت هــای وضع شــده مثــل 
سقف بودجه توضیحات مفصلی 
داد، ولــی شــاید مهم ترین بخش 
حرف هایــش تأکیــد دوبــاره 
روی الــزام حــل مســأله 

حــق پخــش مســابقات لیــگ بــود. ایــن 
چندمیــن بــار در هفته هــای گذشــته 
اســت کــه رئیس فدراســیون فوتبال در 
مصاحبه هایــش دربــاره اهمیــت ایــن 
موضــوع صحبــت می کنــد و آن را یکــی 
از الزامــات جدید کنفدراســیون فوتبال 

آســیا می دانــد.
ایــن بــار اما بحــث حق پخــش تبدیل به 
یک جدل نشد که بخشی از آن به رابطه 
خــوب تــاج با ایــن برنامه و البتــه متانت 
مجری آن، پیمان یوســفی برمی گشت. 
تــاج یــک بــار دیگــر از راهــکار جدیدش 
بــرای دریافــت حق پخــش صحبت کرد 
که شامل تصویب بودجه ای در مجلس 
و اعطای آن به صدا و ســیما و در عوض 
حذف بودجه دولتی باشگاه های 

حرفه ای اســت.
فدراســیون فوتبــال در 
ســال های گذشــته 
اصــرار داشــت که 
تلویزیــون بایــد 
حــق پخــش 
را از محــل 
مــد  آ ر د

تبلیغات حین مســابقات بپــردازد، ولی 
بــه نتیجــه نرســید و تــاج حــالا مســیر 
جدیــدی را در پیــش گرفتــه کــه بــه نظر 
می رســد دســت یافتنی تر باشد. این بار 
صدا و سیما برای فدراسیون در جایگاه 
متهــم نیســت، بلکــه تــاج بــر ایــن بــاور 
اســت که با یک همکاری مشــترک آنها 
می تواننــد تصویب این بودجه از طریق 

مجلــس را بــه نتیجــه برســانند.
تــاج حرف هایــش را اینطور شــروع کرد: 
»یکــی از درآمدهــای اصلــی باشــگاه ها 
حــق پخش اســت. مــا از قله های آســیا 
هســتیم. در رتبه دوم آسیا هستیم. در 
فوتبال ســاحلی و فوتسال هم اول آسیا 
هستیم. نوجوانان ما، فوتسال و فوتبال 
ســاحلی بــه جــام جهانی رفته انــد و حالا 
باید برخی از مشکلات نظیر حق پخش 
را حــل کنیــم. مجلــس باید این مســأله 
را حــل کنــد. شــک ندارم بــه زودی یکی 
از شــرایط مجــوز حرفــه ای حــق پخــش 
خواهد بود. فوتبال به وسیله تلویزیون 
بــه خانه هــا رفت اما امــروز تلویزیون به 
خاطــر فوتبــال در خانه هاســت. بــه هــر 
حــال بایــد بــا فوتبــال تعامل کننــد. این 
تلویزیــون ملــی اســت و بایــد بیاینــد و 
بنشــینند تــا تعامــل کنیــم و بــا مجلــس 
در ایــن رابطــه صحبــت کنیــم. باید یک 
لایحــه درســت تدویــن شــود کــه همــه 

مســائل حل شــود.«
ســید تقــی ســهرابی، معــاون حقوقــی و 
امــور مجلــس صــدا و ســیما و نماینــده 
ایــن ســازمان درباره مســأله حق پخش 
تلویزیونــی در پاســخ بــه حرف هــای 
تــاج گفــت: »از دغدغــه مســئولان 
فدراسیون فوتبال مطلع هستم. قبلاً 
هــم یک بار در ایــن خصوص تلاش 
شــد و آقــای تــاج دلایــل بــه نتیجــه 
نرســیدنش را بــه خوبــی می دانــد. 
بــرای ایــن موضــوع مســئولان 
نظرات و پیشــنهادات خودشان 
را دادنــد. مــا بایــد بــه دنبــال 
یــک راهــکار قانونــی و بنیادین 

باشــیم و نمی شــود مجــدد برگردیــم 
و ایــن موضــوع را مثــل قبــل پیگیــری 
کنیــم. پیشــنهاد می کنــم تمرکزمــان را 
روی یــک راهــکار دیگــر کــه عملیاتــی 
باشــد، بگذاریــم. بــا ایــن حــال صــدا و 
ســیما با وجود اینکه برایش روشــن بود 
ایــن مســأله عملیاتــی نمی شــود، ورود 
کــرد. در باشــگاه ها و وزارت مســائلی 
وجــود دارد و بایــد به دنبــال یک راهکار 

دیگــری باشــیم.«
تاج در پاســخ گفت: »یک بند از مجوز 
حرفه ای ســازی می گویــد بایــد مســأله 
حــق پخــش را رعایــت کنیــم. در ایــن 
آیتــم آمــده فدراســیون فوتبــال بایــد با 
۶ منبــع مالــی تغذیــه شــود کــه یکی از 
آنهــا حــق پخــش تلویزیونــی اســت. در 
ســال گذشــته تنها گزینه ما اسپانســر 
بــود و شــاید در ســال آینــده مــا را تأیید 
نکننــد. مــا بایــد بــه مجلــس ایــن را بــه 
صــورت قانــون اعــلام کنیــم. قبــلاً بــا 
مکاتبــه وزارت ورزش و صــدا و ســیما، 
درآمــد حاصــل را بــه حســاب وزارت 
ورزش می ریختند و ســهم فوتبال را به 
مــا می دادنــد. فوتبــال این گونــه اداره 
نمی شــود. پیشــنهاد من این است که 
حــق پخــش در برنامــه هفتــم تصویب 
شــود و برای اجرای آن، رأی بیش از دو 
ســوم از نماینــدگان را می خواهیــم. مــا 
و صدا و ســیما اگر با هم به ســراغ این 
مســأله برویــم مشــکل حــل می شــود. 
اگــر ایــن کار انجــام شــود، دیگــر بــه 
دنبــال پول هــای دولتــی نمی رویــم و 
فدراســیون از درآمــد خــودش خــرج 
می کنــد. فوتبــال در خیلــی از کشــورها 
بــه دلیــل این درآمدها پیشــرفت کرده 
است. کســانی که کارخانه هم ندارند، 
می توانند روزی امید داشــته باشند که 

تیــم تشــکیل دهند.«
سهرابی در تأیید حرف های تاج گفت: 
»مــا بــا فدراســیون فوتبــال دغدغــه 
مشــترک داریــم امــا وظیفــه  مــا فقــط 
پرداختــن بــه فوتبــال نیســت و بایــد 

بــه ورزش هــای دیگــر هــم بپردازیــم. 
صــدا و ســیما از محــل پخــش فوتبــال 
درآمدی ندارد و فقط از طریق تبلیغات 
ایــن درآمــد بــه دســت می آیــد. صــدا و 
ســیما یــک دســتگاه دولتــی اســت و 
درآمدهایــش کاملاً مشــخص اســت. 
دولت به ورزش حرفه ای ما باید کمک 
کند. فدراسیون مستقل است و باید از 
شــش منبع مالی درآمد داشــته باشد. 
مــا بــه عنوان صدا و ســیما شــرایطمان 
بــا تلویزیون هــای دنیــا کامــلاً متفــاوت 
اســت. مهم تریــن راهــکارش برنامــه 
هفتم توســعه و بودجه مجلس است. 
تأکیــد هــر دو دســتگاه صــدا و ســیما 
و وزارت ورزش و جوانــان می توانــد 

کمــک کنــد.«
تــاج در پایــان گفــت: »دولــت دو هفته 
فرصــت داد و برنامــه تلفیــق عقــب 
افتــاده اســت. اگــر ایــن مســأله نبــود 
ممکــن بود اصــلاً زمانی نباشــد. با این 
حال زمان کم است و باید زودتر اقدام 
کنیــم. بعضی از باشــگاه های ما حذف 
شــدند و بایــد واقعیت ها دیده شــوند. 
تلویزیــون فوتبــال مــا را رایــگان پخش 
می کنــد و در دنیــا چنیــن مســأله ای 
وجــود نــدارد. اگــر فوتبــال را از صــدا و 
ســیما بگیریــد، نمی دانــم دیگــر چــه 
چیــزی بــرای تلویزیــون قابــل پخــش 
اســت. بایــد با هم فکــری بکنید و قبل 
از به وجود آمدن مشکلات باید زودتر 
مســائل را حل کنیم. چیزی که مســلم 
اســت ایــن اســت کــه بیــن فوتبــال و 
دیگر رشــته ها فرق اســت. فدراسیون 
آمادگــی دارد در خدمــت صدا و ســیما 
و مجلــس باشــد. مــا می دانیــم بــا چــه 
موانعــی روبــه رو هســتیم و بــه دنبــال 
حــل آن خواهیــم رفــت. جلســات باید 
مســتمر با مجلس برگزار شــود. شــاید 
بگوینــد چــرا بایــد بــه فــلان باشــگاه 
صنعتــی پــول بدهند. بایــد بگویم پول 
بایــد از مســیر خــودش درآمدزایــی و 

هزینــه شــود.«

آخرین اتفاقات ورزشی
3زیر چاپ

اعلام حریفان 
تدارکاتی تیم ملی

مهدی تاج درباره برنامه تدارکاتی 
تیم ملی گفت: »برای تیم ملی 
بزرگسالان ۲ رویداد داریم. با تیم 
ملی بلغارستان و در ادامه با کیپ ورد  
بازی خواهیم کرد. کیپ ورد تیمی 
آفریقایی است که اسم سختی دارد، 
اما در رده ۶۶ جهان است. این اواخر 
نیز با تیم ملی مراکش صفر بر صفر 
مساوی کرد. دنبال این هستیم این 
تیم را در فیفادی شهریور به تهران 
بیاوریم.« تاج اضافه کرد: »برای مهر 
ماه در تورنمنت بین المللی اردن 
شرکت می کنیم. ایران جزو کافا 
است اما با پرنس علی صحبت کردم 
و تیم ما را هم دعوت کردند تا در 
این تورنمنت شرکت کنیم. ۲۱ مهر 
به مصاف تیم ملی عراق می رویم و 
اگر برنده شویم، ۳ روز بعد با برنده 
دیدار اردن - قطر بازی می کنیم. اگر 
هم ببازیم، با بازنده آن مسابقه، 
بازی خواهیم کرد. بازی های بسیار 
خوبی است زیرا در جام ملت های 
آسیا باید با این تیم ها طرف شویم 
و با اروپایی ها و آفریقایی ها طرف 

نیستیم.«

تاج: فوتبال با رونالدو 
توسعه پیدا نمی کند

مهدی تاج معتقد است که ورود 
ستارگان خارجی به لیگ عربستان 
به معنی تضمین پیشرفت فوتبال 
این کشور نیست و گفت: » قانون 
سقف بودجه با توجه به واقعیت های 
فوتبال ایران وضع شده است. پول 
کادمی ها و تیم های پایه یا  برای آ
توسعه فوتبال بانوان در باشگاه ها 
آزاد است. ما همین لیگ را در نظر 
می گیریم. اگر پول دارند بروند یک 
ورزشگاه خیلی خوب بسازند. پس 
پول نیست. من با رئیس فدراسیون 
عربستان رفیق و در AFC همکار 
هستم. آنها به گردشگری و سینما 
هم همین توجه را دارند. پول خیلی 
بزرگی دارند. بخشی از آن را به 
ورزش و صنایع دیگر آورده اند تا از 
نفت بی نیاز شوند.« تاج اضافه کرد: 
»این برای ما عملیاتی نیست. تمام 
توسعه نیست. توسعه خریدنی 
نیست. ساختنی است. با پول 
نمی توان همه اینها را آورد. اگر 
رونالدو را هم بیاوریم فوتبال مان 
خیلی توسعه پیدا نمی کند اما این 
مسأله توازن درون زمین را حتماً به 
هم می زند. الان مورینیو را به عنوان 
استعدادیاب آورده اند. خودشان 
بیایند با ایران بازی کنند باز هم 
می بازند اما در لیگ قهرمانان آسیا 
محل تقابل پول ها و قدرت هاست 
ولی ما هم تنها نیستیم. قطر، 
ازبکستان و عراق هم فوتبال را مثل 
ما اداره می کنند. عربستان اینطور 

دوست داشته است.«

 zخبر

 zواکنش

رضا عنایتی

تیم متفاوت در مقدماتی المپیک و بازی های آسیایی

تاج درباره شــرایط تیم امید گفت: »تیم امید بعد از تورنمنت غرب آســیا و 
اردوی ترکیه قرار اســت به ازبکســتان برود . به صورت جدی دنبال حمایت 
از این تیم هستیم تا امسال اتفاق خوبی برایش بیفتد. البته تیمی که باید 
بــه بازی هــای مقدماتــی المپیک ببریــم با تیم اعزامی به بازی های آســیایی 
چیــن متفــاوت اســت. یعنی سن شــان به هــم نمی خورد. خوشــبختانه این 

مورد را پیش بینــی کرده ایم.«

محمد نادری

با تراکتور ثبت می کند؟

تاج در مورد اصلاح قوانین نقل و انتقالات و حذف لژیونرها از سهمیه بازیکن خارجی 
گفت: »حرف تراکتور که شنبه )امروز( بررسی می شود، بی ربط نیست. می  گویند 
ملیت را در نظر بگیرید. تراکتور می گوید محمد نادری در ترکیه بازی می کرد اما 
ایرانی بودنش را در نظر بگیرید. ما می گوییم از آنجایی که با ITC می آید، بازیکن 
خارجی است اما دنبال بررسی آیین نامه هستند تا ببینند اصلاحش راه حلی 
دارد؟ می خواهیم جلوی ولخرجی را بگیریم و نمی خواهیم جلوی همه بایستیم.«

مایکل اوون:

سیتی دوباره قهرمان می شود

مایکل اوون، ستاره سابق لیورپول پیش بینی کرد که منچسترسیتی دوباره 
قهرمان لیگ برتر خواهد شد. اوون اضافه کرد: »از نظر من لیورپول و 
منچستریونایتد به همراه سیتی و آرسنال به لیگ قهرمانان اروپا راه پیدا می کنند و 
چلسی، آستون ویلا و نیوکاسل شانس حضور در این جمع را ندارند.« او همچنین 
گفت: »برنلی با مربیگری کمپانی موفق خواهد شد از سقوط فرار کند اما لوتون و 

شفیلد یونایتد که به لیگ برتر صعود کرده اند سقوط خواهند کرد.«

نقل و انتقالات لیگ 
بیســــــــــــت و سوم تحت 

تأثیر آیین نامه جدیدی است 
که سازمان لیگ مصوب کرده و منتقدانی هم 
دارد، ولی مهدی تاج ضمن دفاع از آن اضافه 
کرد که این تغییرات می تواند به کاهش بی نظمی 
مالی باشگاه ها و بدهی های آنها کمک کند. تاج 

ین  در توضیح بندهای مختلف ا
آیین نامه گفت: »آپشن ۲۰ درصد 
قرارداد را اعمال کردیم چون قبلاً 
آپشن های عجیبی در قراردادها 
بود. فدراسیون قانون ۲۰ درصد 
آپشن را گذاشت که بازیکنان بیشتر 
نگیرند. انعقاد قرارداد با پول رایج 
مملکت را اعمال کردیم تا به گرفتاری 
شکایت ها دچار نشویم. گفتیم قراردادها 
به صورت یک ساله نباشند تا پای دلال ها 
وسط نیاید. بازیکنی که یک ساله می بندد، 

ایجنت هر سال از او پول می گیرد.«
رئیــس فدراســیون ادامــه داد: »بازگشــت بازیکــن 
لژیونــر بــه صــورت قرضی را ممنــوع کردیم. بازیکن 
خارجــی بایــد ۶۰ درصــد از بازی هــا را در زمیــن بــازی 
کنــد چــون خارجی هــا بایــد یــک مزیــت داشــته 
باشند و به تیم کمک کنند. ما بازیکنان باکیفیتی 
داریــم و اگــر خارجــی می آوریــم، بایــد ســطح خوبــی 
داشــته باشــد. مــورد دیگــر ایــن اســت کــه پرداخــت 

مالیــات بــا بازیکــن باشــد. هیــچ باشــگاهی حــق 
نــدارد مالیــات بپــردازد. بــرای جوانگرایــی و کــم 
شــدن میانگیــن ســنی قانــون گذاشــتیم. در بعضــی 
از باشــگاه ها هیــچ بازیکــن جوانــی در ترکیــب 
حضور نداشــت. ایجنت، بازیکن جوان می داد اما 
بزرگســالان بــازی می کردنــد. قانــون بــه ایــن صــورت 
اســت کــه ۱۹ بازیکــن بزرگســال و بقیــه بازیکــن زیــر 

۲۵ ســال باشــند.«
او دربــاره تصویــب قانــون ســقف بودجــه گفــت: 
»۱۳ باشــگاه مــا دولتی انــد. بــا ارفــاق فقــط شــش 
باشــگاه مان مجــوز حرفــه ای گرفتنــد. فیرپلــی مالی 
و ســقف بودجــه را گذاشــتیم تــا بازی هــا رقابتــی 
شــوند. دلیلــش ایــن اســت کــه ۴ تیــم بیــش از ۶۳ 
درصــد هزینــه کل لیــگ را انجــام می دادنــد. مــا 
مخالــف فوتبــال نیســتیم. باشــگاه ها حتمــاً بایــد 
در بحــث مالــی مشکلات شــان را حــل کننــد و 
نمی شــود همــه چیــز بــا هــم حل شــود. ما فعــلاً برای 
بهتــر شــدن شــرایط ایــن قوانیــن را وضــع کردیــم.«
ــاج اضافــه کــرد: »باشــگاهی مثــل ملــوان ســطح  ت

بودجــه پایینــی دارد امــا برخــی از باشــگاه ها اصــلاً 
مشــکل مالــی ندارنــد و راحــت هزینــه می کننــد. مــا 
دربــاره آنهــا کار را محــدود کردیــم. مــا باشــگاهی را 
به بورس فرســتادیم که زیان ده اســت. باید جلوی 
این مســأله را بگیریم. پرســپولیس، اســتقلال، گل 
گهــر و ســپاهان ســقف بودجــه را بــه مــا داده انــد. مــا 
دو راه کنتــرل داریــم. الان عــلاوه بــر مدیرعامــل، 
اعضــای هیــأت مدیــره و رئیــس مجمــع )رئیــس 
کارخانــه( هــم بایــد قراردادهــا را امضــا کننــد تــا اگــر 
تخلفــی صــورت بگیــرد پــای همه شــان گیــر باشــد. 
بازرســی کل کشــور هــم در مجموعه هــا مســتقر 

شــده و وظیفــه  نظارتــی اش را انجــام می دهــد.«
باشگاه ها برای دور زدن سقف بودجه ممکن 
است سراغ پول های خارج از قرارداد بروند، ولی 
تاج معتقد است که راه پول دادن زیرمیزی به 
بازیکنان بسته شده است: »این مسأله دیگر 
عملیاتی نیست. زیرمیزی دیگر عملی نیست چون 
بازرسی در همه مجموعه ها مستقر است. خیلی 

جدی هستیم و چاره ای هم نداریم.«

دفاع  سرسختانه رئیس فدراسیون 
از آیین نامه نقل و انتقالات
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